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que el Partido Popular dejó a deber, pues yo creo que califica 
un poco el nivel parlamentario del debate que traemos aquí a 
los presupuestos por parte del Grupo Popular y que además 
insiste en persistir en el tono .

Mencionan algunas cuestiones que son curiosas, como el 
hospital la Vila, eternamente prometido y que ahora, por fin, 
está el ayuntamiento terminando la tramitación de cesión 
de la parcela y ya veremos que empiezan en este año esa 
ampliación del hospital de la Vila .

En Moncada no es ánimo de engañar, señor Córdoba, me 
informan que estamos pendientes de esa tramitación . No 
digo que el pleno no lo haya aprobado, digo que nos queda 
esa tramitación de… (Remors) Bueno, pero todo tiene un 
trámite y es lo que le decía, que estamos pendientes de esa 
tramitación de la parcela .

Ánimo de engañar, ninguno . Me puedo confundir muchas 
veces, pero ánimo de engañar no . Y, además, yo creo que 
se demuestra que…, otra cosa no, pero valentía a la hora de 
asumir las cuestiones sí que estoy teniendo .

En cuanto a Alcira . Alcira, la reversión es para 2018 .

Y Denia, estamos en un trámite de negociación . Cuando se 
sustancie, pues, también lo sustanciaremos en los presupues-
tos de sanidad o de otras partidas . Tendremos que establecer 
también ese diálogo con la conselleria de hacienda que, repito, 
aunque es una cuestión sanitaria, es hacienda quien está 
llevando el grueso, en estos momentos, de esa negociación .

Y, en cuanto al hospital provincial, yo entiendo que haya 
muchas cosas que molesten . Que moleste que haya 25 millo-
nes de euros de facturación irregular y, posiblemente o 
presuntamente o quizá, delictivas y que, por eso, la fiscalía lo 
está investigando .

Que haya 30 millones de deuda que ahora pida que se 
asuma… Pero es que, fíjense, la ley Montoro dice que aque-
llos servicios que dependen de los ayuntamientos y de las 
diputaciones que no son rentables tienen que disolverse, 
ergo hospital provincial de Castellón, que está en quiebra 
técnica, más de treinta millones de euros de deuda y que La 
Generalitat, con un compromiso con la sanidad y la salud de 
los castellonenses, pues, hace el esfuerzo, en este escena-
rio de infrafinanciación y de dificultad, de asumir esa deuda 
paulatinamente . 19 millones de inversión para ese hospi-
tal hasta que termine la legislatura, para que sea referente, 
precisamente, en nuestras dos cuestiones principales: salud 
mental y oncología .

Y, además, contratos en fraude de ley . Son muchas las senten-
cias europeas que están hablando de la utilización de una 
contratación temporal de forma irregular . Bueno, pues, la 
Comunidad Valenciana en la sanidad hemos dicho que no, 
que no lo hacemos y que no vamos a tener contratos en 
fraude de ley ni de acúmulos de tarea ni de estas cuestiones 
que son perniciosas . Queremos empleo estable y de calidad .

Y eso es el hospital provincial . Y yo entiendo que el último 
bastión del Partido Popular se resquebraja y que eso haga 
bramar a ciertos personajes, pero no vamos a cejar en poner 
la casa en orden también en el hospital provincial .

En cuanto al hospital militar de Mislata, son 15 millones 
repartidos en toda la legislatura . Es una partida plurianual . 
Y lo que vamos a acometer, evidentemente, es lo que perte-
nece a la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública, a 
lo que depende de La Generalitat . Y también va en la línea 
de nuestros libros, la cronicidad y la salud mental, aparte de 
otras cuestiones relacionadas con la eficiencia de la gestión, 
que también nos van a venir bien .

Y no sé si he contestado a todas las preguntas . Simplemente, 
lo que yo digo es que, cuando el Partido Popular hace esa 
crítica tan airada, no sé con qué no está de acuerdo . No sé 
si no está de acuerdo con los más de diez mil ciudadanos y 
ciudadanas que disfrutan con la universalidad, con los casi 
novecientos mil pensionistas con rentas inferiores a 18 .000 
euros y personas con discapacidad que reciben ayudas al 
copago… Les recuerdo que Mariano Rajoy, en funciones 
(veus) –no, demagogia no; los hechos–, ha llevado al Tribunal 
Constitucional y también ha recurrido las ayudas frente 
al copago. En fin, ahora que estrena mandato, quizá, pues, 
decide que la Comunidad Valenciana tiene capacidad de 
eliminar los recortes y los derechos que él estableció .

En fin, lo que tenemos es un presupuesto que dice «no» a los 
recortes, que recupera derechos, que habla de fortalecer la 
sanidad pública valenciana a través de la dignificación de sus 
infraestructuras y de un empleo de calidad y, sobre todo, que 
se esfuerza en la buena gestión, porque sabemos que esta-
mos 259 euros menos por habitante de financiación sanitaria 
en la Comunidad Valenciana y que, aun así, somos pioneros 
en muchas cuestiones .

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora consellera .

I anem a suspendre . . ., anem a suspendre la comissió deu 
minuts per a despedir la consellera i donar la benvinguda al 
conseller d’educació .

(Se suspén la reunió durant uns minuts)

Compareixença del conseller d’Educació, Investigació, Cultura 
i Esport, senyor Vicent Marzà Ibáñez, per a informar sobre el 
Projecte de llei de pressupostos de La Generalitat per a  
l’exercici 2017 pel que fa a la seua conselleria

El senyor president:

Senyories, anem a reprendre les compareixences . En este cas 
ho anem a fer amb la compareixença del conseller d’Educa-
ció, Investigació, Cultura i Esports, al qual li donem la benvin-
guda . Ja sap quin és el funcionament, té vosté una primera 
intervenció de trenta minuts, després cadascú dels grups 
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parlamentaris intervindrà deu minuts . Vosté té una segona 
intervenció de quinze, cinc minuts per a rèpliques . Vull fer 
la puntualització que són cinc minuts per a rèpliques, s’està 
utilitzant habitualment cinc minuts per a fer una nova inter-
venció . El que establix en este cas és que siguen rèpliques 
al que s’està debatent amb el conseller, al que s’està parlant 
amb el conseller. I finalitza vosté amb cinc minuts.

Ja, sense més, li donem la paraula per trenta minuts .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport:

Gràcies, president .

Gràcies a totes les senyories .

Comparec davant de vostés, davant d’esta comissió per 
a explicar els pressupostos de la Conselleria d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport . I el primer que m’agradaria fer 
és, com no pot ser d’una altra manera, agrair la feina que ha 
fet el conseller d’hisenda i tot el seu equip i del conjunt del 
govern . I és que estic, i vull manifestar-ho, profundament 
orgullós de formar part d’este govern del botànic que torna a 
posar per davant en les seues prioritats la inversió social, les 
polítiques socials i, per tant, posa per davant les persones .

Vull donar les gràcies també a tot l’equip de la conselleria que 
ha fet possible este treball i, en especial, als dos secretaris 
autonòmics . Tenim avui ací també al nostre secretari autonò-
mic de Cultura i Esport . No ens pot acompanyar el secretari 
autonòmic d’Educació, perquè està fora també treballant per 
la nostra educació . Però voldria donar les gràcies a tot l’equip 
de la conselleria .

La Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i Esport este 
any, amb els pressupostos que els presentem, augmentem 
el pes relatiu respecte al conjunt del govern, és a dir, som 
la segona en pes relatiu . Tenim un 25,54% del conjunt del 
pressupost, cosa que fa augmentar respecte a l’any passat i 
respecte a fa dos anys que estava en 23,8 .

A més a més som la conselleria que en valors absoluts, ja no 
només percentuals sinó en valors absoluts, hem crescut més . 
Tenim 231 milions d’euros més que l’any passat i 429 més que 
l’any 2015, cosa que queda ben clar que les prioritats d’este 
govern són unes altres i estan ben definides també en estos 
pesos que hi ha al conjunt del govern .

Per tant, estic molt satisfet, estic més que satisfet dels pres-
supostos que tenim, perquè són els pressupostos millors que 
podem presentar, són els pressupostos millors que podem 
presentar considerant l’infrafinançament que tenim, que ja 
és de tots conegut. I no només això de l’infrafinançament que 
tenim i patim sinó també considerant els deutes que arras-
trem, en conseqüència, d’una nefasta gestió dels governs 
anteriors i que podran vore en la meua exposició alguns dels 
seus exemples .

L’any passat vaig dir que per primera vegada en molts anys 
pujaven les partides socials després de molts anys de reta-
llades i d’austericidi . I este any volem dir que estos són els 
pressupostos de la consolidació, dels drets socials que hem 

recuperat . Són els pressupostos en els que consolidem allò que 
hem anat recuperant durant este curs i a més a més creixem 
també en aquelles partides que hem detectat i que hem consi-
derat que tenen més incidència en les polítiques del dia a dia 
de les nostres persones, dels ciutadans del nostre territori .

Quins han sigut els criteris que hem seguit per elaborar estos 
pressupostos? El primer de tots mirar allà on podíem ser més 
eficients, mirar de quina manera podíem aprimar les despe-
ses que no són estrictament necessàries i, per tant, aque-
lles partides o bé que no s’executen i que, per tant, no inci-
dixen en el conjunt de les polítiques importants de la nostra 
conselleria, o bé aquelles que es podien reduir . I hem trobat, 
evidentment, espais on es podia reduir . Hem reduït de nou 
vora un 17% les despeses de l’administració educativa i cultu-
ral, és a dir, hem renovat eixe compromís que vam fer l’any 
passat en la gestió, una bona gestió interna de la conselleria . I 
ens hem posat també al dia en nombrosos impagaments que 
estaven per pagar del passat .

Una vegada vist d’on podíem reduir, d’allà on podíem ser 
molt més eficients, hem escoltat i sobretot hem vist a tot el 
conjunt de la gent què és el que ens demanava, què és el que 
volien que férem, a la ciutadania, als municipis, alcaldes, a 
regidors també, però sobretot a vostés . Hem fet un repàs 
d’allò que vostés han demanat, allò que vostés han pregun-
tat, allò que vostés han aprovat en les comissions i també a 
Les Corts . I, a partir d’eixes resolucions, a partir d’eixe treball, 
hem vist què era allò que s’havia de prioritzar i què era allò en 
el que havíem d’invertir .

I la tercera pota, evidentment, és la priorització, la prioritza-
ció d’uns recursos . No tenim tots els recursos que volem i, 
per tant, els hem hagut de prioritzar en aquells que tenen un 
caire més social . Per tant, posant per davant tota la igualtat 
d’oportunitat d’accés tant a l’educació com a la cultura i, per 
tant, tornar a posar en valor l’eix quatre del botànic, que és el 
de rescatar les persones .

En resum i de forma genèrica, la Conselleria d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esports arriba a unes xifres de 4 .527 
milions d’euros, el que significa un augment de 5,4% respecte 
a 2016 . I per àrees, l’àrea d’educació i investigació suma un 
total de 4.368 milions d’euros, el que significa un augment  
del 5,45% . I, per tant, seguim incidint en eixes polítiques 
educatives que hem intentat anar millorant durant este curs . 
I en Cultura i Esport la nostra proposta és sumar, arribar a 
118,9 milions d’euros, el que implica un augment del 18%, del 
17,98% dels pressupostos de l’any passat, dels quals 96 van 
per a l’àrea de cultura i 22 per a l’àrea d’esports . Una qüestió 
que evidentment fa pujar moltíssim el pressupost respecte, 
inclús, relativament a educació .

Entrant a l’àrea d’educació, investigació, Secretaria 
Autonòmica d’Educació i Investigació, què és el que hem fet? 
Deia el marc general per construir este pressupost . Però 
quin són els eixos fonamentals que es veuen reflectits en la 
proposta de 2017? El primer és garantir el dret a l’educació 
de totes i tots en condicions d’igualtat i, per tant, seguir inci-
dint en eixes condicions d’igualtat que les hem de garantir 
nosaltres . En un segon eix de treball, millorar de forma peda-
gògica la qualitat educativa del nostre país . I, en un tercer 
espai, millorar les infraestructures, millorar les infraestruc-
tures que ens hem trobat per a què tots els nostres xiquets i 
xiquetes puguen anar estant en aules cada dia més dignes .
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Entrant en el primer eix, el primer eix d’actuacions, el de 
garantir el dret a l’educació per a totes i tots en condici-
ons d’igualtat, hem seguit incidint en la nostra prioritat . S’ha 
demostrat durant este curs. Però des del principi fins el final 
de l’etapa de l’educació, que al final és de zero fins als cent 
anys, durant tota la vida . I per això hem intentat treballar per 
la universitat i la gratuïtat de l’educació obligatòria i la igual-
tat d’oportunitats per accedir a la no-obligatòria .

Per això vam començar amb el programa de dos anys, que 
enguany ja ha pogut gaudir 1 .242 alumnes i que consolidem 
també en esta proposta . I també hem millorat el bo infantil, 
en este curs 2016/2017, en els que hi ha 1 .600 famílies més 
que l’any passat que han pogut gaudir d’eixe bo i, a més a més 
de forma progressiva, de forma progressiva d’acord amb les 
necessitats reals de cada família .

En 2017, de fet, anem a destinar, si així ho aproven vosté, al 
bo infantil 33 milions d’euros, el que implica 3 milions d’eu-
ros més del que hi havia pressupostat l’any passat i gairebé 6 
milions d’euros més del que hi havia a 2015 .

Pel que fa al menjador, per garantir, com déiem, la igual-
tat d’oportunitats, enguany hem incrementat en este curs ja 
vora un 22% les beques menjador . De fet, hi ha 10 .000 usua-
ris més, 10.000 persones beneficiaries més que l’any ante-
rior de les beques menjador, de les quals 54 .000 del conjunt, 
54 .000 per primera vegada reben la beca completa, l’assigna-
ció completa que sé que algunes diputades especialment ens 
havien estat demanant .

I al pressupost de 2017 tornem a augmentar les ajudes amb 
un 10,5% i quasi 6 milions d’euros més per arribar encara a 
més famílies, per arribar a millorar la igualtat d’oportunitats . 
Com els déiem, són quasi 16,8 milions d’euros més en beques 
menjador que els últims pressupostos de l’anterior govern, 
del govern del Partit Popular .

Pel que fa al transport haureu pogut observar o hauran pogut 
observar que, precisament, les partides d’ajudes individuals 
baixen i ho hauran pogut observar vostés . I això és una qües-
tió ben senzilla d’explicar . I és que hi ha més línies col·lectives, 
hi ha una millor gestió de les línies col·lectives i per tant s’ar-
riba a més gent en les línies de transport col·lectiu i per això 
no són tan necessàries les línies d’ajudes individuals al trans-
port i per això hem fet eixa minoració, per això hem mirat una 
per una totes les partides, perquè realment d’allà on real-
ment no és necessari hem llevat i allà on sí que és necessari 
hem posat més . Una bona gestió també repercutix d’aquesta 
manera i és que si arribem en el transport col·lectiu no cal 
que ho fem amb les ajudes individuals si no és en les mesures 
que ja ho estem fent .

Pel que fa al banc de llibres, sabem que hem posat en marxa 
un banc de llibres, una de les mesures ambicioses d’este 
govern . I als pressupostos de 2017, com no pot ser d’una 
altra manera, hi ha una consignació pressupostada . Hauran 
vist ajudes en el capítol IV de vora 16,2 milions d’euros, però 
no només són aquestes ajudes, perquè estes són les que van 
dirigides als centres dels quals no són titularitat pròpia de 
La Generalitat sinó que, a més a més, en el capítol II, també 
de primària i de secundària, també hi ha partides destinades 
al banc de llibres . I és per això que destinem al voltant de 28 
milions d’euros que després veurem en la seua execució fins 
on arriben . Per què eixa quantitat? Perquè volem consolidar 

el funcionament dels bancs de llibres que ja, a hores d’ara, 
està gaudint més de 360 .000 alumnes, la totalitat dels 
centres públics i el 73% dels centres concertats .

Amb totes aquestes mesures consolidem, com déiem abans, 
alguns dels drets que hem recuperat i hem ampliat, hem arri-
bat a més gent, a molta més gent de la que arribàvem fins ara. 
I volem continuar arribant a la gent que hem arribat este curs 
i encara més, per a què la gent veja que el govern està al seu 
costat .

Com déiem eixe segon eix, el de la millora pedagògica de la 
qualitat educativa és importantíssim que millorem la qualitat, 
tots vostés ho han demanat . I per a fer això el principal motor 
que tenim és l’augment del capítol I, és el personal . Si tenim 
és personal, tenim més qualitat, tenim més inclusió, tenim 
més educació inclusiva . I per a fer això el factor d’incidència 
que tenim, com dèiem, és el del personal .

Consolidem les baixades de ràtios que hem començat durant 
este curs i el creixement de plantilla que ja hem tingut . A més 
a més, pressupostem una baixada de ràtios també per al curs 
vinent . I, per tant, continuarem creixent també en plantilla . I 
millorem l’atenció de les necessitats educatives especials amb 
més personal a la seua atenció . I per això és importantíssim este 
moment de capítol I que els proposem i que està en 45 milions 
d’euros més de capítol I que el curs passat, el que implica 144 
milions d’euros més que el pressupost de l’any 2015 .

Com els deia, consolidar en la recuperació de vora 57% del 
professorat que s’havia destruït els seus llocs de treball, són 
més de 2 .872 mestres i professors més que s’han contra-
ctat durant este curs, als quals se’ls ha d’afegir 1 .200 interins 
i interines que estan treballant i que abans no treballaven, 
perquè estem substituint abans . Per a fer eixa consolidació 
s’ha d’augmentar el pressupost en capítol I .

I volem anar més enllà, volem continuar creixent en la contra-
ctació de professorat via la baixada de ràtios, per les neces-
sitats de baixada de ràtios, però també amb una millor gestió 
de les borses i de les substitucions . En un any hem baixat a la 
meitat del temps d’espera de les substitucions, estàvem en 
20 dies i ara estem al voltant de 10 . Volem seguir baixant-lo . I 
per a poder seguir baixant-lo hem consignat més pressupos-
tos també en capítol I per a les substitucions i poder així anar 
atenent millor encara als nostres alumnes .

Pel que fa a l’atenció de les necessitats educatives especi-
als, per a donar més resposta també a l’atenció a la diver-
sitat destinem també més recursos dins d’eixe capítol I . I el 
muntant total de pressupost de personal destinat a estos 
efectes és al voltant de 174 milions d’euros del conjunt d’ac-
tivitats i de persones dedicades específica a l’atenció a les 
diversitats .

Pel que fa a la formació del professorat, si tenim molt més 
professorat tindrem molt més professorat capacitat . Però 
sobretot és una de grans apostes d’este pressupost . La 
formació del professorat, ho hem dit en moltes ocasions que 
necessitem que els nostres professors siguen els millors i que 
eduquen de la millor manera possible . Ja tenim uns grandís-
sims professionals, però els hem d’acompanyar, els hem d’aju-
dar a formar-se més . És una de les preocupacions que vam 
manifestar l’any passat la diputada de Ciutadans i molts de 
vostés també .
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I respecte a això i part de la resolució que vostés van apro-
var també 113 respecte a la formació de personal docent, 
hem donat resposta a eixa resolució i el que fem és doblar 
el pressupost de formació del professorat per al curs que 
ve . Doblem els pressupostos destinats a esta matèria . En 
quin sentit? En diverses àrees . Per primer costat augmen-
tant moltíssim els formadors, les persones que es dedicaran 
a formar als nostres professors i professores . I també desti-
nant més recursos per a poder fer més activitats d’innovació, 
més congressos, més activitats, més recursos i més materials 
per als propis formadors que ens ajuden a formar els mestres 
que després formaran als nostres alumnes . I, a més a més, 
també, com no podia ser d’una altra manera, després d’haver 
presentat el nou decret de plurilingüisme, hi haurà una espe-
cial atenció a la capacitació en idiomes del nostre profes-
sorat i que tindrà una translació en este pla de formació del 
professorat .

Com sabem, hem introduït nous centres de formació del 
professorat, alguns són específics, altres són territorials 
i això denota i ha de tindre un major pressupost, per això 
al 2017 doblem . Però com els deia volem fer especial inci-
dència en la formació del professorat en llengües estran-
geres . I per a fer això anem a consignar enguany, i està en 
la proposta que vostés tenen, un milió i mig d’euros per a 
formació de professorat en estades a l’estranger perquè es 
formen en llengua estrangera . Un milió i mig d’euros que 
servirà perquè el nostre professorat puga anar a formar-se 
fora per a fer estades als mesos d’estiu, entre tres i quatre 
setmanes i que podran sumar-se a les competències actu-
als perquè en tinguen moltes més i, per tant, acompa-
nyar-los per a poder desenvolupar com pertoca eixe decret 
de plurilingüisme .

A més a més, pel que fa al programa d’avaluació, innovació i 
qualitat educativa destinem al voltant de 16,2 milions d’eu-
ros, el que suposa un increment del 15,8% del que hi havia 
l’any passat . Es destinen, entre altres, a fer activitats com 
les que hem fet enguany, des de l’Edusiona’t, a congressos, 
a reposició d’experiències innovadores, experiències que 
estem ajuntant a diferents professionals i innovadors i que 
estan podent compartir entre ells i elles .

I el tercer eix, com deia abans, és l’eix de les infraestructures 
educatives . Pràcticament tots vostés ens han demanat d’al-
guna manera o altra bé via esmenes, bé en els pressupostos, 
bé en preguntes, si anàvem a construir un centre o un altre, 
si anàvem a fer esta modificació o no, si anàvem a aconse-
guir arribar a aquest institut o no . Això denota que tenim una 
necessitat en infraestructures educatives molt gran, enorme . 
De fet, si fem un repàs a tots els municipis del nostre terri-
tori, pràcticament tots ens diuen que necessiten alguna actu-
ació en infraestructures .

I per això, perquè pensàvem que havia de ser d’una forma 
objectiva, transparent, la priorització d’eixes infraestructu-
res, vam presentar el mapa d’infraestructures . I per a donar 
resposta a eixe mapa d’infraestructures, ni més ni menys 
que augmentem un 76% el que destinem a infraestructu-
res educatives i anem fins als 133 milions d’euros en este 
pressupost . 133 milions d’euros que ens han de servir per 
a revertir la deixadesa en les infraestructures que teníem 
i que ens vam trobar i, sobretot, per a fer-ho d’una forma 
objectiva i anar donant resposta, com déiem abans, a eixes 
necessitats .

La xifra és molt gran, tot i això no arribarem a totes les neces-
sitats que n`hi ha en un any, ni en tres, ni en quatre, però sí 
que les revertirem de forma ordenada i fixant-se si és una 
prioritat o no ho és, perquè en dos anys hem duplicat els 
pressupostos que es destinaven a infraestructures educati-
ves . Hem passat de l’any 2015 amb 57 milions d’euros i hem 
més que duplicat en la proposta de pressupostos del 2017 
fins a 133 milions d’euros en infraestructures educatives.

I així podrem donar compliment també a una proposta de 
resolució que es va aprovar en el debat de política gene-
ral que va ser transaccionada pel Partit Popular, Ciutadans i 
Podem sobre infraestructures educatives i que amb aquesta 
consignació anirem donant resposta a allò que vostés van 
aprovar .

Pel que fa a universitats i investigació, és el segon any que 
estem nosaltres i és el segon any que pugen els pressupostos 
en universitats també, després de molts anys en què no feien 
més de baixar . De fet, en 2016 ja vam incrementar aquesta 
xifra del programa destinat al finançament de les universi-
tats públiques valencianes i als seus estudiants i creix fins a 
situar-se en els 866 milions d’euros . El que implica 94 milions 
d’euros més que el 2016, 94 enguany més que el 2016 i 135 
més que l’any 2015 .

Malauradament, bona part d’esta pujada se’n va a eixugar un 
deute històric que tenen les universitats i que tenia el govern 
amb les universitats per l’anterior gestió, pels deutes de l’an-
terior govern, que arriba a 147 milions d’euros . Enguany 
haurem de consignar 147 milions d’euros a pagar deute de 
l’anterior govern amb les universitats . Pense que és molt 
significativa la dada. Són 147 milions d’euros que es destinen 
per a pagar coses que ja s’han fet i que, en moltes ocasions, 
ens fan i ens limiten de tal manera que podríem fer moltíssi-
mes més coses si s’haguera gestionat bé .

I, per tant, pense que això ha de quedar ben clar . 147 mili-
ons d’euros dels quals 29 milions es dediquen a pagar deute 
corrent, despeses corrents del deute històric, 19,5 milions 
per a finançar el deute en inversions i 99 milions d’euros, que 
vencen enguany i que estan pressupostats per a pagar-los, 
99 milions d’euros que ens han hipotecat pràcticament tot el 
conjunt del pressupost de la conselleria per a pagar un deute 
que tenien les universitats en un banc pels impagaments de 
l’anterior govern a les universitats . Es van haver d’hipote-
car, es van haver d’agarrar un deute de 99 milions d’euros i 
que nosaltres els anem a pagar perquè eren deutes que no 
els havien pagat en anys en els quals n’hi havia diners com 
per a poder pagar perfectament . De fet, el 17% del pressu-
post d’universitats es destina a sufragar deutes de l’anterior 
govern .

Tot i això, seguim revertint les retallades, seguim incidint en 
les nostres polítiques . I com ho fem? Augmentant en 6 mili-
ons d’euros més una partida destinada específicament a 
recuperar els drets laborals del personal d’administració i 
serveis i del PDI de les universitats . També una proposta que 
es fa en compliment de la resolució aprovada i proposada per 
Ciutadans, la Resolució 195/IX que es va aprovar ací, donant 
resposta i compliment a eixa aprovació, destinem 6 milions 
d’euros per a millorar els complements retributius del PAS 
i del PDI i, a més a més, augmentem com no podia ser d’una 
altra manera, a pesar de la llosa del 147 milions de deute, 
augmentem 1,1 milions d’euros per a beques universitàries .
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Seguim creixent en el pressupost destinat a les beques també 
per a este curs . L’any passat vam créixer, enguany continuem 
creixent i estem ja en 5 milions més que l’any 2015 .

També consolidem l’ajuda de línies per a la formació en idio-
mes i en investigació, una de les principals àrees també de la 
nostra conselleria, també augmentem el pressupost . Pensem 
que és importantíssim que tinguem més recursos per a inves-
tigar i, sobretot, que arriben a allò que més es necessita, de fet 
arribem a 33 milions d’euros del programa . L’any 2016 van ser 
4 més, és a dir, 4 més que l’any passat, 33 en total i un 40% més 
que l’any 2015 . Què implica? Doncs donar resposta també a 
una resolució seua en el debat de política general, la 442 .

I, entre altres, creant una línia específica per a retornar el 
talent investigador que se n’ha anat fora . Sabem que és l’inici, 
que no serà la solució a tot, però n’hi ha una línia especí-
fica per a la contractació de joves investigadors que pensem 
que és necessària, més que necessària, per a revertir el camí 
d’aquells que se n’han hagut d’anar fora per les anteriors 
condicions en l’àmbit investigador .

A més a més, consolidem la pujada de l’ajuda única d’investi-
gació en un 6,6% i també incrementem encara més una dota-
ció que vam fer l’any passat per primera vegada que està 
destinada a la inversió en infraestructures per a la recerca 
i en equipament, que destinem al pressupost 2017 el 80% 
més que l’any passat i, per tant, 5,4 milions d’euros . Per tant, 
és una de les àrees que més puja i que pensem que més ha de 
seguir pujant també per a garantir una investigació eficaç al 
nostre sistema .

Pel que fa al plurilingüisme, la gestió del multilingüisme, la promo-
ció del valencià, seguim amb la nostra aposta de l’any passat, 
consolidar-nos com un territori que té llengua pròpia, arribar 
als estàndards d’inversió que fan els altres territoris . Ja sé que 
l’any passat va haver-hi un cert debat al respecte . Simplement 
m’avance ja i els dic que estem arribant a l’altura de Galícia . Per 
tant, no crec que siga, fins i tot, ni discutible que un govern com 
el de Galícia que ha referendat ara mateix una majoria del Partit 
Popular, destinar uns diners pareguts percentualment a la nostra 
llengua, siga precisament molt qüestionable .

Per que fa a la Secretaria Autonòmica de Cultura i Esport –
espere poder arribar, veieu que vaig ràpid perquè . . . (rient) si 
no, és complicat que arribem als trenta minuts–, déiem que 
la cultura i el esport son també drets i els hem de garantir . No 
només l’educació, també l’accés a la cultura i l’accés a l’esport . 
I per a poder fer això l’aposta d’enguany és especialment 
rellevant, pugem un 17,9% el pressupost de la Secretaria 
Autonòmica de Cultura i Esport, perquè la cultura i perquè 
l’esport són part substantiva de l’estat del benestar i perquè 
d’aquesta manera podem garantir el dret de totes i tots .

Sabem, com déiem abans, som amb tota la humilitat del 
món . . ., no anem a revertir-ho tot en un any, com déiem, no, no 
són xifres suficients per a recobrar tota la vida dels sectors 
culturals i creatius i esportius però sí que comencen a conso-
lidar moltes millores . De fet, augmentem 12,1 milions d’eu-
ros respecte a l’any 2016 i, per tant, el compromís ferm en el 
revifament dels sectors culturals i també creatius i, sobretot, 
també en el món de l’esport .

Hem iniciat, a través del pla estratègic Fes Cultura que dóna 
resposta, estos pressupostos, a eixa aposta que vam fer 

també quantitativa . Més de 6 plans hem iniciat ja per reac-
tivar, com déiem, els sectors culturals i creatius . Entre ells 
destaca el Pla de foment del llibre i la lectura que per al 2017, 
si així ho desitgen vostés, tindrà més de 2 milions d’euros o 
el Pla de les arts escèniques, de reactivació de les arts escè-
niques, que el 2017 arribarà a més de 4 milions d’euros . 
Per tant, més producció pròpia, més subvencions també als 
sectors i, per tant, més activitat cultural per reactivar el propi 
sector i sobretot per garantir el dret de la ciutadania d’accés 
a la cultura que, fins ara, s’havia quedat esbiaixat.

Pel que fa al capítol del llibre i promoció de la lectura, tornem 
a incrementar els crèdits que hi havia al 2016 i en el 2017 
anem a destinar quasi 13 milions d’euros destinats a bibliote-
ques, al sector i, especialment, al foment de la lectura .

Deia que el foment de la lectura, tornem a incrementar des 
del 2016 algunes línies . De fet, n’hi ha una línia nova per al 
foment de les activitats de difusió del col·legi de biblioteca-
ris, que l’any passat ens va demanar la diputada de Podem, 
recorde que ens ho va demanar en este debat mateix que 
ara reproduirem . I dos línies noves, algunes per a premiar els 
llibres millor editats i altres per al suport de les mancomuni-
tats per al manteniment dels arxius municipals .

De fet, un dels creixements més substancials d’esta partida 
és d’un 31% el que pugem per a les inversions destinades a 
la millora de les infraestructures, a l’equipament i a la digi-
talització d’arxius i biblioteques . Un 21% que dona resposta 
també, en mesura del que el diputat Mulet també en alguna 
ocasió ens ha demanat, i és que tinguérem i tractàrem millor 
els nostres arxius . Intentem fer-ho almenys en aquestes 
línies també .

Pel que fa al programa promoció cultural, promoció artís-
tica i museus, el total del programa de l’any 2017, si així 
ho desitgen vostés, serà de 22,3 milions d’euros . És un 
augment molt significatiu, quasi 7 milions d’euros més 
que l’any 2016 . I l’aposta és evident, l’aposta és pel patri-
moni, l’aposta és per consolidar el patrimoni valencià i és la 
partida que més creix en termes absoluts i relatius . I això és 
bona part gràcies a les demandes de molts ajuntaments que 
ens han demanat poder conservar els seus espais patrimo-
nials, poder-los posar en valor .

 
Però també en les diferents línies que n’hi ha en esta partida 
donem resposta a moltes de les proposicions no de llei 
presentades, moltes d’elles fetes pel diputat Alberto de 
Ciutadans i que algunes d’elles estan donant resposta ací, 
algunes també pel senyor Mulet . Una, per exemple, és la 
resolució 103, presentada per Compromís també per a acti-
var la pedra en sec i posar-la en valor . La resolució 164 d’Al-
berto Garcia per a mesures de protecció i divulgació de l’art 
rupestre, també té resposta en la proposta de pressupost 
que tenim, així com aquelles per a subvencionar els béns d’in-
terés i béns patrimonials .

També aquelles . . ., creem 3 línies per a la resposta i per a la 
posada en valor i manteniment dels BICS, que també ha 
sigut alguna de les seus demandes . I continuem sense fer 
línies nominatives . Sí, continuem sense fer línies nominatives 
perquè pensem que totes elles han de ser de pública concur-
rència, que es puguen presentar els diferents ajuntaments 
també i revertir la situació del patrimoni .
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Com déiem, estes actuacions van des del capítol VI al capí-
tol VII . Capítol VI són les que destinem 4,5 milions d’euros 
a recuperació, restauració i conservació del patrimoni que 
depén directament de La Generalitat, també de museus i 
nuclis històrics . I augmentem també les de pública concur-
rència, duplicant les ajudes als municipis per a posar en valor 
el patrimoni i creant quatre línies noves d’ajudes a la recupe-
ració, conservació i protecció del patrimoni mundial o de la 
humanitat, la del patrimoni arqueològic i paleontològic i per 
a la recuperació de la pedra en sec, com déiem abans, i la del 
patrimoni cultural relacionat amb la memòria històrica .

També creem una línia per a recuperar el patrimoni cultu-
ral relacionat amb la memòria històrica i que va ser aprovada 
també i debatuda a Les Corts, recorden, aquelles de posar en 
valor el patrimoni històric, el patrimoni de la memòria histò-
rica de la guerra civil . Recorden que va ser aprovat també a 
les Corts Valencianes .

D’altra banda, pel que fa a la promoció i difusió del patrimoni 
cultural, incrementem les ajudes d’activitats vinculades a la 
cultura valenciana i al patrimoni cultural immaterial valencià 
i dupliquem les ajudes a la dinamització d’activitats i projec-
tes culturals i artístics . Entre ells les ajudes a les activitats e 
internacionalització dels nostres galeristes, per exemple, i les 
ajudes de dinamització cultural als museus i a les col·leccions 
museogràfiques es dupliquen i, per tant, n’hi haurà una millor 
dotació per a tots els museus del nostre territori .

Pel que fa a les infraestructures pròpiament dites, construcci-
ons noves no n’hi hauran, no anem a construir més infraestruc-
tures culturals, ja els hem dit, la nostra prioritat és recobrar 
el patrimoni, posar en valor els béns que tenim i més activi-
tat cultural . I ahí és on estem destinant els recursos . Si troben 
una línia molt llarga de subvencions i d’ajudes a les infraestruc-
tures culturals les assumim però no són nostres, són 5,8 mili-
ons d’euros que ja estan compromesos pels anteriors governs . 
Altra vegada, 5,8 milions d’euros més de deutes de coses que ja 
estan fetes i que hem de pagar els que arribem després .

Pel que fa a l’activitat cultural, com dèiem abans, destinem 
al programa vora 56 milions d’euros, 3,3 milions d’euros més 
respecte al 2016 i més de 6 respecte al 2015 . I els repar-
tim de la següent manera: pel que fa al consorci de museus, 
augmentem la seua capacitat de formulació d’activitats i, 
per tant, de programar arreu de tot el territori i a més a més 
tindran una actuació específica en el centre del Carme per 
a convertir-lo de veritat en un espai de centre de cultura 
contemporània obert al conjunt de la ciutadania i a les enti-
tats i que puga haver-hi espais de creació .

A més a més, pel que fa al Palau de les Arts mantenim el 
pressupost, l’any passat el vam pujar per a garantir que n’hi 
haguera una bona programació i una programació de qualitat, 
enguany es queda com estava fins ara perquè ja hem garan-
tit eixa programació i el que hem de fer, com en la resta d’es-
pais del nostre estat que tenen una assignació pareguda, arri-
bar a més inversions d’altres agents, tant públics com privats, 
i ja hem fet reunions tant amb el ministeri com amb agents 
privats perquè puguen invertir més .

Pel que fa a l’IVAM, creix la seua inversió sobretot per a fer 
efectiu el jardí de les escultures, poder programar, poder 
obrir-nos al barri i que es puga mostrar més la nostra obra i 
també augmentar la capacitat de gestió del mateix museu .

Pel que fa a l’Institut Valencià de Cultura, puja el seu pres-
supost i arribem fins a 30 milions d’euros i ho fa per a garan-
tir una millor producció cultural, per a fer més cultura en 
tot el territori, per a fer producció pròpia però també per a 
dirigir-la a subvencions al sector, i això passa per un canvi 
de prioritats –com dèiem abans–, i no només per això sinó 
també perquè n’hi haja molta més activitat, molt més sector 
cultural implicat en tot el territori . Ho fem donant resposta a 
moltes de les seues demandes, algunes d’elles que ja es feien 
en l’anterior pressupost i que ara s’incrementen encara més .

Pel que fa –i veig que se m’està acabant el temps, acabe rapi-
det–, continuem també aportant recursos per a inversió per 
a pagar deutes passats . Vosté ens ho deia, senyor Mulet, Villa 
Elisa –ho recordaran–, està consignat pagar una bona part 
d’eixe deute que n’hi havia, i també continuar amb les ajudes 
per part de Culturarts a la Federació de Societats Musicals 
que pugen més d’un milió d’euros .

Pel que fa al Museu de San Pius V, també n’hi havia una 
demanda històrica que n’hi haguera una línia directa per al 
mateix museu, i ahí està, i no només això sinó que augmenta 
el seu pressupost vora un 49%, fins a 5,2 milions d’euros per a 
mantenir-lo i perquè faja més activitat .

Pel que fa a l’esport, intentaré, si el president, en un minut 
puc fer això, la direcció general d’esport puja un 33% el seu 
pressupost; l’any passat no va pujar tant i necessitàvem que 
pujara l’esport perquè arriba a moltíssima gent i és una de les 
principals eines que tenim de cohesió social i de promoció de 
la igualtat, i per això mateix puja vora un 33% per a arribar als 
nivells d’inversió d’esport de la resta de territoris, ni més ni 
menys .

I per a això el que fem és recuperar –com dèiem– el foment 
de l’esport base, incidir en l’esport base que enguany ja ha 
funcionat molt bé, enguany s’han incrementat totes les línies 
i arribem a 3,3 milions d’euros, i el foment de la pilota i els 
jocs autòctons que arriben fins a 661.000 euros, un 26% més 
que l’any passat, i acompanyar des de la base fins a l’elit als 
nostres joves esportistes, aquells que estan a la base i que 
volen arribar a l’elit els acompanyem en els centres de tecni-
ficació, en les ajudes de formació, en les ajudes a les federaci-
ons i incrementem un 10% també les ajudes destinades a l’es-
port inclusiu aquelles que fan que, realment, ens cohesionem 
encara més com a societat .

I acabe dient-los una de les principals actuacions que anem 
a fer, i és que anem a invertir també en infraestructures 
esportives, aquelles sobretot per a municipis entre menuts, 
menors de cinc mil habitants i que necessiten ajudes però, 
sobretot, una que ens fa especial il·lusió poder anunciar, i és 
que hem consignat en els pressupostos, dins de la partida, 
dins del capítol VI, els pressupostos suficients com per a 
poder comprar el Trinquet de Pelayo, de la ciutat de València 
i, per tant, que torne a ser dels valencians i les valencians i 
posar en valor una joia que tenim totes i tots i que hauria de 
ser gaudida pel conjunt de la societat .

Acabe ací donant-los les gràcies i estant a la seua disposició 
per tal de respondre totes les seues qüestions .

Gràcies .
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El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Per a mamprendre el torn d’intervencions i, en este cas, del 
Grup Parlamentari Podemos-Podem té la paraula la il·lustre 
diputada Sandra Mínguez, que compartirà el temps amb la 
senyora Quiñonero .

Doncs, quan vullga .

La senyora Mínguez Corral:

Moltes gràcies, president .

Bon dia, senyories .

Bon dia, conseller .

Quería comenzar por el programa 421 .50, en cuanto a 
evaluación, innovación y calidad educativa . En la FP4 hay 
una línea entera sobre evaluación, y nos gustaría saber desde 
mi grupo parlamentario si considera que con estas evalua-
ciones que hay y que se realizan está cubierta la evaluación 
completa de nuestro sistema educativo autonómico .

Continuamos por el programa 422 .40, Formación Profesional 
y régimen especial, y nos ha llamado la atención en esta 
partida, además, la breve bajada de la inversión del presu-
puesto en este programa que se ha reducido un 2% . Usted 
y yo hablamos de esto en una interpelación, estábamos de 
acuerdo en que (algú tus) la Formación Profesional en nues-
tra comunidad es muy escasa, está además mal planificada, y 
usted anunció que estaban trabajando sobre un programa de 
Formación Profesional a lo largo de toda la comunidad aten-
diendo a criterios geográficos, atendiendo a criterios labora-
les y de necesidad en cada territorio, y nos gustaría pregun-
tarle a que se debe esta bajada de presupuesto en una cosa 
en la que estamos de acuerdo y además requiere mucha más 
inversión de la que hay actualmente .

Bien, en cuanto a la partida al programa 421 .30, de ordena-
ción educativa, la línea 2 .1 .10 dice literalmente «intercan-
vis escolars entre centres de població de predomini lingüís-
tic castellà en centres de població de predomini lingüístic 
valencià» . Quería darle la enhorabuena y agradecerle esta 
línea presupuestaria porque así nuestros alumnos y nuestras 
alumnas de la Vega Baja en Alicante, o de Requena, podrán 
convivir y ver en primera persona con nuestros alumnos y 
alumnas del norte de Castellón, o de la Marina, la realidad 
y la riqueza que tiene nuestra comunidad y nuestro país, lo 
importante que es, y no centrar solamente la enseñanza en 
el aprendizaje de contenidos, que no es eso sino también es 
educación .

Y con este tipo de programas se educa, y se educa muchí-
simo, se educa en valores, se educa en respeto, se educa en 
empatía, se educa en igualdad, se educa en entender que no 
todos somos iguales y, además, se educa en un tú a tú entre 
iguales de la misma edad que se entienden mucho mejor que 
si se lo podemos decir nosotras o nosotros, yo a mis alumnos 
de Villena les intentaba explicar lo importante y lo bonito que 
era tener una cultura y una lengua propia y no lo entendían 

y la rechazan incluso, y creo que así se pueden conseguir 
muchas cosas y también pueden comprender lo que es amar 
algo y, aunque tú no lo compartas, entender ese amor que 
sienten ciertas personas por ciertas cosas .

En cuanto a la partida al programa 422 .20, de enseñanza 
primaria, nos ha sorprendido en la FP1 un aumento de 
77,54%, 41 millones en inversiones reales, y nos gusta-
ría saber exactamente en qué se traduce este aumento de 
inversión .

Y en la FP4, en la línea de actuación 1 .1 .5, continuación de la 
implantación del proyecto experimental de educación infan-
til 2 .3, bien, nosotros consideramos que es una buena inicia-
tiva, aplaudimos el incremento presupuestario también en el 
bono infantil, además le aplaudimos que sea progresivo pues 
no todos tenemos las mismas necesidades económicas y, 
además, esto fomenta la igualdad .

Es muy importante ese aprendizaje temprano porque es 
donde se asientan las bases del aprendizaje futuro, y además 
es por derecho, no es por conciliación familiar y laboral, es 
un derecho que tienen nuestras niñas y nuestros niños . Y nos 
gustaría saber qué previsiones tiene para el programa 2 .3, 
del 2017, en cuanto a líneas de actuación concretas, cuántas 
líneas va a ampliar y para cuándo un programa de 2 .3 en toda 
la Comunidad Valenciana .

Y, bien, me gustaría acabar mi intervención –y le doy paso 
a mi compañera Llum– en la misma línea, en el programa 
422.20, en la FP7 hay una partida presupuestaria específica 
que dice lo siguiente, «ayudas al seminario menor diocesano 
de Orihuela con 80.000 euros, cuya finalidad es ayudar a la 
gratuidad de la enseñanza primaria y ESO en el seminario a 
su alumnado» .

Bien, y nos gustaría que nos explicase qué ataduras legales 
tiene que tener usted para subvencionar con dinero público 
una entidad que discrimina por sexo y que nos impide a las 
mujeres estudiar en este tipo de colegios simplemente por 
tener un sexo contrario .

Nos gustaría preguntarle cuánto dinero exactamente público 
se destina a centros que segregan por sexos; cuántos centros 
privados concertados en nuestra comunidad se subvencio-
nan con dinero del erario público; si vamos a seguir concer-
tando centros que segregan por sexo; y si vamos a seguir 
concertando centros que te admiten o te vetan según el sexo 
al cual perteneces .

Explíquenos, por favor, qué le impide dejar de subvencionar 
con dinero público este tipo de centros que discriminan por 
el mero hecho de ser mujer .

Muchas gracias .

 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Mínguez .

Per a continuar la intervenció del Grup Parlamentari Popular, 
té la paraula la il·lustre diputada Llum Quiñonero .


